
Hvordan bruke dette materialet på 1 – 2 – 3 

1) Hovedmålet er at bibelteksten, skal være fokus for samtalen. Derfor foreslår dette 

materialet lengre bibeltekstavsnitt. Utforskningsspørsmålene (dette arket) er ment å brukes når 

man utforsker disse tekstene. 

2) Det er to typer med støtte-stoff i tillegg til utforskningsspørsmålene. (1) Kommentarer til 

tekstene gir noen impulser til å gå dypere ned i selve bibeltekstene. og (2) Noen 

refleksjonsspørsmål over temaer man kommer inn på i tekstene. 

3) Det er ikke sannsynlig at man kommer gjennom alle tekstene og temaene. Ordstyreren må 

derfor velge ut noen av dem. 

Tekstens verden 

Hva tenker du er den viktigste tanken i det du har lest? 

Hvilken hensikt tror du forfatteren hadde med å skrive dette? 

Hvem skriver forfatteren til? Hvem har han i tanke? 

Hva er den historiske sammenhengen for det du har lest? 

Hvorfor tror du teksten du leste ble tatt med i Bibelen? 

Reaksjoner på teksten 

Hvilken stemning gir teksten deg? (trist, inspirert, glad osv.) 

Hva kan man se for seg at ulike lesere vil være uenige om? 

Hva kunne du satt på en plakat og hengt på veggen? 

Hva er vanskelig eller problematisk i det du har lest? 

Hvilke ord og uttrykk husker du umiddelbart best fra det du har lest? 

Hvilke vers, ord eller uttrykk får du lyst til å understreke? 

Hva kan jeg bruke det til? 

Er det noe det er viktig å fortelle andre om fra det du har lest? 

Hva er mest historisk informasjon, og hva er universelle prinsipper? 

Hvis du skulle lage et «trospunkt» fra teksten, hva ville det vært? 

Hva forteller teksten om hvem Gud er og hva han vil? 

Hvilket budskap inneholder teksten som ville resonnere med en 

som ikke tror?  



Bibelsamtale 1 – En verden i bevegelse 
Sabbaten 7. oktober, 2023 

Tekstene 
1 Mos 1,9-15  

Joh 1,1-18 

Luk 15,11-24 

Introduksjon til dagens tekster 
Bibelen begynner sin fortelling med at det Gud så, var kaldt og øde. Livet slik vi kjenner det, hadde 

ikke blitt til. 

Ved Guds ord fikk alt vi ser - inkludert oss selv - liv. Uansett hva du mener om skapelsesberetningen, 

peker Bibelen på «Gud» som skaperen av alt som eksisterer. Denne intelligente og personlige «Gud» 

er utgangspunktet og fundamentet vi kan bygge livets opprinnelse på. På den måten er det et mer 

logisk utgangspunkt enn «ingenting». 

Den bibelske fortellingen nøyer seg ikke med å konstatere at «Gud» er opphavet til alt. I stedet 

forteller den om en personlig og kjærlig Gud som er dypt engasjert i å redde bitene av sitt ødelagte 

skaperverk. Det er denne Gud som elsker sine skapninger som er grunnlaget for den personlige troen 

som kristen. 

Denne uken skal vi snakke om en verden i bevegelse, der troen på en skaper som bryr seg om livet 

mitt står i sentrum.  

En begrunnet plattform 
Johannesevangeliet begynner med en poetisk beskrivelse av hvordan verden ble til og grunnlaget 

som hele skaperverket bygger på. Evolusjonsteorien handler om hvordan livet har utviklet seg. Men 

om man spør hva som skapte materien og hvordan livet startet er svaret ofte «ingenting» eller «det 

vet man ikke». Og det er her den troende kristne kan si at dette «ingenting» eller denne «første 

bevegelsen» var «Gud», uansett hvordan man definerer «Gud». Den bibelske fortellingen er derfor en 

forsvarlig plattform å bygge troen på livets opprinnelse på. 

Er det vitenskapelig å opprettholde troen på en Gud som skapte alt? Er det «å tro på fantasi» eller «å 

holde seg til vitenskapelige fakta»? Hvorfor tror du Johannesevangeliet starter med å nevne «ordet» 

og «begynnelsen»? 

Den personlige Gud 
Den «personlige Gud» her betyr ikke at vi alle har en «lommegud», men en Gud som aktivt oppsøker 

mennesker og har en brennende kjærlighet til selv det mest ødelagte liv. Guds oppgave ser ut til å 

være å oppsøke og finne alt som er skapt i hans bilde, selv om mennesket verken hører eller ser eller 

har noen interesse av å bli oppsøkt.  

Hvordan påvirker det oss at den Gud vi tilber, strekker ut hånden til dem som mange tror er utenfor 

pedagogisk rekkevidde? Er vårt syn på andre farget av at vi foretrekker å tenke at «Gud er på min 

side» og at min tro på ham vil gjøre hans interesse for meg større enn for dem som er lenger unna? 



Kommentarer til tekstene 
1 Mos 3,9-15   |  Gud har hatt en plan 
Det første Gud spurte om da mennesket syndet var «hvor er du?» Guds reaksjon var å lete. Synd 

innebærer alltid et element av at vi har rotet oss bort - har mistet veien. Da Gud hadde funnet Adam, 

kom han ikke med anklager, spørsmål til ettertanke. Adam skylder på Eva som gav han og på Gud som 

gav Eva. Ultimativt mener Adam at Gud har skylden.  

Ulike bibelforskere har vektlagt konsekvensene av synden, som enten deskriptive (Guds forutsigelse 

av hva han vet vil skje), eller preskriptive (Gud bestemmer og tildeler konsekvensen). Løftet i v.15 

kalles protevangeliet. Her loves det seier over slangen og hans ætt, ved kvinnens ætt, som her viser til 

Messias (se Gal 3,16). 

 Resultatet av synd ble at verden ble fylt av «forbannelse» i stedet for velsignelse som Gud hadde 

tenkt (Se 1 Mos 1,22; 1,28; 2,3). 

Joh 1,1-18  |  Alt startet med «Gud» 
«Ordet» i denne teksten viser til Jesus. Johannes bruker det greske ordet logos, som i gresk filosofi 

betegnet selve rasjonaliteten, som hele kosmos var tuftet på. Ifølge Johannes representerte Jesus 

grunnlaget for kosmos. Han var selve livsprinsippet. Han kom til verden, og «tok bolig iblant oss». 

Uttrykket er oversatt fra det greske ordet skenoo, som betyr å sette opp et telt. Det henspiller til 

tabernakelet i GT. Ifølge denne teksten kom det noe nytt med Jesus. nåde og sannhet, som ikke hadde 

vært der før. 

Luk 15,11-24  |  Guds initiativ for ikke-troende 
Fortellingen om den bortkomne sønnen er en av tre fortellinger i Luk 15, hvor noe blir borte, men 

funnet igjen. Frelse er blant andre ting å være mistet, men bli funnet igjen. De to sønnen 

representerer mest sannsynlig de lovlydige jødene (den hjemmeværende sønnen) og de som ifølge 

«de lovlydige», levde et liv i synd (den bortkomne sønnen). Faren i fortellingen om den bortkomne 

sønnen, kvinnen som fant igjen mynten, og gjeteren som fant igjen sauen, har det til felles at det blir 

glede når det/de mistede blir funnet igjen. Det burde Jesu tilskuere også føle når han «finner igjen» 

folk som har vært på vidvanke. 

Ettertanke  
Hvordan kan du og den menigheten du tilhører være et redskap for velsignelse i det nærmiljøet du 

bor? 

Johannes forteller at når Gud kom til oss, teltet han blant oss. Hva har det å si for hvordan vi forstår 

misjon? 

Hvordan kan man balansere det å stå for noe og det å inkludere vidt som menighet? 

 

  



Bibelsamtale 2 - Hva er oppgaven?  
Sabbaten 14. oktober 2023 

Tekstene 
Matt 28,16-20 

Joh 1,35-51 

Apg 2,22-41 

Introduksjon til dagens tekster 
Den bibelske fortellingen sier at alt er Guds initiativ. Selv om verden forkastet Skaperen, ga ikke Gud 

opp, men forsøkte å frelse alle som ønsket å bli frelst.  

En del av Guds plan ligner et pyramidespill på en god måte. Hver person som opplever Guds 

kjærlighet, prøver nemlig å gi den videre til andre, som igjen gir den videre. Det ser ut til at Guds plan 

er å spre sin kjærlighet og omsorg som ringer i vannet. Det er en oppgave for deg og meg også.  

Men hva er egentlig denne oppgaven? Hva vil Gud at jeg skal gjøre? Hvorfor kan jeg ikke bare ta imot 

og slappe av i livet?  

Kan jeg dele evangeliet med andre, selv om jeg er introvert og ikke er så flink til å snakke om troen 

min eller snakke med folk jeg ikke kjenner? 

Kan ikke Gud bare gjøre det selv? 
Gud kunne jo bare knipse med fingrene, så ville alle som hadde mulighet til det, bli hans disipler. Men 

Jesus hadde åpenbart andre planer. Kanskje er det forskjell på å formidle et faktum og å formidle en 

opplevelse? Kan det tenkes at Gud kjenner mennesket og innså at budskapet om frelse er som 

musikk. Det må oppleves og formidles videre. Det er ikke firkantet eller kjedelig, men dypt forankret i 

menneskets historie. Gud lette nok ikke etter menneskene i Edens hage fordi han ikke kunne finne 

dem. Han kan ha lett etter dem fordi han ønsket å få kontakt med menneskenes verden og dermed 

trekke alle til seg av frivillig kjærlighet. Kjærlighet kan bare eksistere der det er frihet. Det er derfor 

Gud aldri tvinger noen. 

Hvordan kan jeg bidra til å skape etterfølgere av Jesus? 
Etterfølgere, elever eller troende er kanskje mer moderne ord enn disippel. Hvorfor skulle jeg ønske å 

skape etterfølgere av Jesus? Hvordan gjør jeg det? Går dette utover partier, ideologier og kirker? Hva 

er forholdet mellom å velge å være en etterfølger av Jesus og å lære alt om hva han står for? Bør jeg 

døpes før eller etter at jeg har forstått alt? Hva med dem som har problemer med det akademiske 

eller logiske? Hvor mye må jeg vite før jeg kan være en etterfølger av Jesus? Hva er balansen mellom 

å hvile i vissheten om at jeg er en Jesu etterfølger og frykten for den endelige dommen over livet 

mitt? Må jeg nevne troen min hver gang jeg møter andre mennesker? Hvordan vet jeg hva jeg kan 

gjøre for å dele Jesus? 

Kommentarer til tekstene 
Matt 28,16-20   |  Disippeloppdraget 
Jesus møtte disiplene på et fjell. Vi vet ikke hvilket, men fjell er viktige i Matteus fortelling om Jesus. 

Fristelsen, Bergprekenen, Jesu forvandling, talen på Oljeberget og nå et berg i Galilea. Moses møtte 

Gud på et fjell. Matteus forteller at noen «tvilte». Ordet kan også bety «nølte». Hva tvilte på, nølte de 



med? Tvilte noen på at dette virkelig var Jesus, litt som Tomas hadde gjort det? Eller nølte noen på 

om de skulle tilbe Jesus som Gud? Matteus er det tydelig at tilbedelse er den rette responsen i møte 

med den oppstandne Jesus. Han har jo fått «all makt i himmelen og på jorden».  

Men hva betyr det at Jesus har all makt på jorden, når det er så mye lidelse og urett her? Utsagnet 

må forstås i sammenheng med Jesu proklamasjon om Guds rike. Jesus hovedbudskap var at Guds 

rike, hans kongedømme eller regime, ved han var kommet nær (Matt 3,2). Det fikk synlige utslag i at 

syke ble helbredet, nedtråkkede fikk sin oppreisning, døde fikk livet igjen, og destruktive naturkrefter 

ble temmet. Dette kongedømmet, denne utøvende makten, skal ifølge Jesus begynne i det små, men 

etter hvert vokse som et sennepsfrø, gjennomsyre som en surdeig, eller samle som et fiskenett (Matt 

13). Det var dette Jesus lærte oss å be om: la ditt rike komme, la din vilje skje på jorden. På mange 

måter kan vi si at Jesus er innsatt som konge, men alle onde krefter i verden ikke ennå er avsatt. 

En av måtene Guds kongemakt virkeliggjøres i verden på, er gjennom disipler som «disipler» andre 

mennesker (verbet utledet av substantivet disippel – litt som «å google») nye disipler.  

Joh 1,35-51 | «Disipling» i praksis 
Dette avsnittet gir oss et innblikk i hvordan disipler «disipler» andre mennesker – altså gjør dem til 

disipler. Johannes forteller sine disipler om hvem Jesus er. De oppsøker Jesus og blir selv overbevist 

om å bli hans disipler også. Andreas, en av disse disiplene, forteller det til sin bror. Filip får et direkte 

kall fra Jesus og responderer på det. Han igjen forteller om Jesus til Natanael, en som leste profetiene 

og ventet på Messias – det er det Jesus anerkjenner når han sier at han så han under fikentreet (v.48). 

Å sitte under fikentreet var på denne tiden et rabbinsk bilde på den studerende og bedende 

«messias-venteren». «Disipling» i denne teksten handler om invitasjon heller konfrontasjon. Det 

handler om å allerede ha en relasjon til den man vitner til. At man anerkjenner og begynner med det 

personen allerede vet og lengter etter, som i tilfellet Natanael. 

Apg 2,22-41 | Betydningen av forkynnelse 
Peters tale gir oss et innblikk i den tidlig kristne forkynnelsen. Det er flere ting å bemerke. For det 

første har forkynnelsen utgangspunkt i noe Gud gjør – og som er tydelig for alle som ser. Gud virker 

sterkt gjennom Den hellige ånd. Peter viser også til Jesus som gjorde mektige gjerninger, som ble 

korsfestet, men som Gud reiste opp igjen. Altså: dette må være Guds verk! Vi merker oss også at 

Peter viser til skriftene om at det som skjer var forutsagt. Alt sammen var en del av Guds plan.  

Så blir Peter ganske nærgående og kommer med en svært inntrengende appell. Først konfronterer 

han sine tilhørere med at de har vært delaktige i å korsfeste Jesus. Og at de med det har endt opp 

med å motarbeide selve Guds hensikter i verden. Fordi Gud bekrefter Jesus og hans gjerninger i å 

reise han opp fra de døde. Ikke nok med det, nå har Gud satt Jesus «ved sin høyre side», og med det 

gjort Jesus til medregent. Så nå, ifølge Paulus, er tiden for å vende om fra sine synder med å stå imot 

Guds gjerninger i verden. Nå er tiden for å hengi seg til det nye og uventede Gud gjør i Jesus! 

Ettertanke 
Hvordan vil du forklare en ikke-kristen venn at Jesus er Konge i verden – til tross for at den er full av 

urettferdighet og lidelse? 

Er det at Gud bruker sine disipler til å virkeliggjøre sin kongemakt i verden noe oppmuntrende eller 

nedslående for deg? Hvorfor? Hvorfor ikke? 

Hva vil det si å «lære dem alt jeg har befalt dere» (Matt 28,20)? 

  



Bibelsamtale 3 - Misjon for Kristus eller kirken?  
Sabbaten 21. oktober 2023 

 

Tekstene 
Jer 29,1-14 

Apg 4,8-22 

Luk 22,54-62 

Introduksjon til dagens tekster 
Ordet «misjon» brukes av både bedrifter, organisasjoner og kirker. Alle som ønsker å formidle et 

budskap til andre om den enheten de representerer, kaller det en «misjon». Man kan også ha et 

personlig «oppdrag» av både god og dårlig karakter.  Når vi omtaler oppdraget vårt som Guds rike, 

hva mener vi med det? Er det forskjell på å misjonere for sin lokale menighet eller tro og å misjonere 

for Kristus? Hvis vi skal følge den bibelske misjonsbefalingen, hva innebærer den? Noen mener at det 

bare handler om å spre evangeliet. Andre ser det som å formidle trospunkter eller «sannheter». Og 

andre igjen ser det som spesifikke «sannheter» som av andre betegnes som «kjepphester». Så hva er 

egentlig Guds rikes oppdrag? Hva er det viktigste budskapet å formidle til andre? Og hvorfor? 

Hvordan arbeider jeg for Guds rike? 
Jeremia kunne ha bedt folket i Babylon om å ta avstand fra kulturen de levde i, eller forkynt dom og 

advarsel. Han kunne ha oppfordret dem til å fortelle alle andre enn jødene hvor feil de tok. Men det 

var ikke den beste strategien i Guds øyne. I stedet ba han folket om å akseptere sin skjebne og tro på 

ham. I tillegg ga han dem et løfte om en fremtidig utfrielse. 

Hvilken strategi brukte Gud for å omvende folket i Babylon? Tror du dette fungerte bedre enn å 

kritisere dem? Hva skjer når vi ber for andre mennesker? Gjelder den gylne regel for alle (gjør mot 

andre som du vil at de skal gjøre mot deg)? 

Hvordan opprettholder jeg entusiasmen? 
Apostlene var fulle av entusiasme. Vi kan kanskje tilskrive entusiasmen deres helt spesielle 

omstendigheter. Men hvor fikk de entusiasmen og frimodigheten fra? 

Når vi leser om apostlenes misjonsiver, hva var de opptatt av? Hva er balansen mellom misjon for 

evangeliets sannheter og misjon for å delta i lokalsamfunnet? Er det en motsetning, eller er det en og 

samme sak? Er det en fare for at vi tenker på kirkens organisasjon når vi snakker om misjon og 

glemmer evangeliet? Er det vanskeligere å opprettholde en stor iver etter å være en del av 

menigheten enn å boble over av kjærlighet til Jesus? Kan det tenkes at vi kan glemme det 

opprinnelige oppdraget om å tro på Jesus Kristus? Hvordan kan jeg misjonere i et sekulært samfunn 

der sann tro ikke er viktig i det hele tatt? 

 



Kommentarer til tekstene 
Jer 29,1-7   |  Bønn for Babylon 
Dette er en bemerkelsesverdig tekst av mange grunner. Det Babylonske imperiet hadde inntatt 

Jerusalem. De hadde knust murene til den hellige byen. De hadde lagt tempelet i ruiner og tatt med 

seg en del av tempelutstyret til Babylon, som en demonstrasjon på at Babylonernes Gud var 

mektigere enn jødenes Gud. De hadde deportert store deler av befolkningen fra Jerusalem til 

Babylon. Og så kommer det et brev fra en profet hjemme i Jerusalem, der han legger disse ordene i 

munnen på Gud: «Bli i Babylon. Be for Babylon. For jeg har ført dere dit!» Det var nok mange av 

jødene der i eksil som bare: «Hæ? Dette gir ingen mening!» Men dette gir masse mening. Abraham 

skulle slå seg ned i et fremmed land og være til velsignelse for hele verden (1 Mos 12,1-3). Det skulle 

hans etterkommere også. I den tradisjonen kom Jesus og slo opp teltet blant oss (Joh 1,14). Og 

velsignet og bad for sine fiender. Og bad sine etterfølgere gjør det samme (Matt 5,43-48)  
 

Apg 4,1-22  |  Helbredelse og forkynnelse 
Helbredelse var tydeligvis en ganske integral del av de første kristnes misjon. Forkynnelsen deres 

synes ofte å ha tatt utgangspunkt i en helbredelse eller et annet mirakel. De snakket om det Gud 

gjorde i livene deres. De kunne simpelthen hen ikke «la være å tale om det de hadde sett og hørt» 

(v.20) Og de kunne simpelt hen ikke la være å tale om Jesus som oppfyllelsen av skriftene i det gamle 

testamentet. Nå skjedde det Gud hadde lovet så lenge. 

Luk 22,54-62  |  Når motet svikter 
Noen ganger svikter motet. Vi har lyst til å være en viss type menneske. Vi har lyst til å stå for noe. 

Men så kommer presset. Kostnadene. Ulempene. Kanskje tvilen. Mest sannsynlig var Peter redd for å 

bli tatt til fange sammen med Jesus. Det så ikke bra ut for Jesus, og Peter hadde ikke særlig lyst til å 

lide samme skjebne. Han var ikke klar. Så når spørsmålene kom ble han redd, og han nektet på at han 

kjente Jesus. Han bannet på det. Da gol hanen. Og Jesus og Peter sitt blikk møttes. Peter så Jesu 

ansikt fordradd av redsel og smerte. Jesus så Peters ansikt, han så anger og fortvilelse. Men det var 

ikke fordømmelse i ansiktet til Jesus. Bare nåde.  

 

Ettertanke 
Forestill deg at brevet fra Jeremia var skrevet til din menighet. Hvilke nøkkelord og begreper ville ha 

vært byttet ut og med hva? 

Helbredelser er generelt lite vektlagt i skandinaviske adventistmenigheter. Hvorfor er det slik? Burde 

det vært annerledes? Er det mulig? 

 

 

  



Bibelsamtale 4 - En del av gruppen  
Sabbaten 28. oktober 2023 

Tekstene 
1 Mos 11,1-9 

Apg 15,36-41 

Introduksjon til dagens tekster 
Som barn i Danmark lærer vi å samarbeide med andre. På skolen legges det stor vekt på 

gruppearbeid. For dem som er spesielt talentfulle, kan dette føles som å bli holdt tilbake, mens det 

for andre kan virke overveldende å måtte jobbe sammen med folk man ikke kommer overens med.  

Jesus valgte en gruppe studenter. Med Jesus som den store læreren skulle de jobbe sammen for å 

løse de mange praktiske oppgavene i livene deres. Og da Jesus sendte dem ut i verden, henvendte 

han seg også til en gruppe.  

Menigheten er også en gruppe. Noen ganger kan den være ganske homogen, men andre ganger kan 

den bestå av mange forskjellige mennesker med helt ulik bakgrunn. Dette kan skape konflikter. Like 

barn leker best, sies det. Men selv om det av og til går galt og mange går hver sin vei, kan Gud også 

bruke denne situasjonen til å spre budskapet om sitt rike! 

Meg selv og gruppen 
Alle Jesu disipler var i utgangspunktet fokusert på seg selv og på hva Jesus kunne gjøre for dem når 

han ble konge. Hvorfor tror du det oppstod konflikter og konkurranse mellom disiplene, selv i Jesu 

nærvær? Hva forente studentene etter Jesu oppstandelse? Finnes det ulike grupper i menigheten 

din? Hvis ja, hvorfor? Hvordan forholder vi oss til dem som står utenfor vårt eget meningsfellesskap? 

Hindrer jeg andre i å bli med i gruppen min? Hvorfor gjør jeg det? Hvordan kan vi lære å spille på 

samme lag selv om vi stempler noen som ultrakonservative og andre som ultraliberale? Hva er 

«limet» som kan binde en gruppe sammen, selv om vi er forskjellige og uenige? Eller er det bedre å 

splitte seg opp som i Babel?  Hva er fordelene med en mangfoldig gruppe? Hva er min plass i Guds 

gruppe? 

Splittelse i gruppen 
De fleste av oss trives i rolige omgivelser der ting er forutsigbare og vi omgås mennesker som ligner 

oss selv. Hvis en gruppe får i oppdrag å spre et budskap, en ideologi, tanker og meninger, hvilken 

effekt har det når gruppen kan arbeide sammen, og hvilken effekt har det når gruppen splittes i 

atomer? Hvorfor ser Guds budskap ut til å vinne frem når det er forfølgelse og krig? Hvorfor er det så 

vanskelig å fremme et budskap utenfor en gruppe? Er dette Guds plan, eller bruker Gud bare de 

mulighetene som oppstår mellom mennesker? 

 

Kommentarer til tekstene 
1 Mos 11,1-9   |  Stor forvirring 
Teksten om Gud som forvirrer språket til menneskene som bygde Babels tårn kan virke underlig for en 

moderne leser. Skjedde dette på ekte? Det er umulig å fastslå, som det meste annet som tilhører 

historien. Har vi funnet Babels tårn? De fleste moderne forskere mener at forestillingen om Babels 



tårn kan knyttes til Babylons store og praktfulle tempel, Etemenanki. Dette hadde form som en 

ziggurat, og lå i tilslutning til Marduk-tempelet, Esagila. Det viktigste med denne historien er 

imidlertid hva den betyr. Gud er bekymret over mennesker som rotter seg sammen for å «skaffe seg 

et navn». Som brukte kunnskap til å gå ut over sine menneskelige grenser. Så Gud deler flokken opp. 

Og sender dem utover hele verden. Gud hadde tenkt at menneskene skulle «råde over jorden», som 

kloke konger som vil sitt land og folk vel, ikke herske over hverandre.  

Apg 15,36-41 |  Når uenigheter bærer frukter 
Det er ikke alltid at uenigheter bare uheldig. Denne fortellingen er en fortelling om at uenighet noen 

ganger kan føre til noe bra. Uenigheten handlet om Johannes Markus som hadde forlatt Paulus i 

Pamfylia og dratt hjem til Jerusalem (Apg 13,13). Barnabas, det kan være navnet betyr «trøstens 

sønn», ville gi han en ny sjanse, og dra til Kypros. Paulus ville ha med en han mente ville være til å 

stole på, Silas. De ble enige om å være uenige, og dro hver til sitt. Og det ble til velsignelse både på 

Kypros (en tradisjon sier at Barnabas startet menigheten der) og i Syria/Kilkia.  

Ettertanke 
I klassisk adventist-teologi står Babylon for den forvirring av falske læresetninger som kom i 

kjølvannet av apostelmenigheten. Men hvordan stemmer det med historien om babels tårn? Det er jo 

Gud som forvirrer i den fortellingen. 

Det nye testamentet snakker mye om enhet. Men for enhver pris? Når er det best å skille lag? Hvilke 

andre områder kan disse prinsippene være kloke? 

 

  



Bibelsamtale 5 - Når selvfølelsen eller selvtilliten 

kommer i veien 
Sabbaten 4. november 2023 

Tekstene 
2 Mos 4,10-17 

Jonas 1 

Matt 25,14-30 

Introduksjon til dagens tekster 
Vår vei gjennom livet er formet av oppveksten. Noen av oss har et forsprang, mens andre trives best i 

skyggen. Selvfølelsen og selvtilliten min preger den sosiale atferden min, og mange opplever at 

selvfølelsen eller selvtilliten står i veien for det de egentlig ønsker å oppnå.  

Hvordan navigerer jeg med dem som ser ut til å ha en helt annen selvtillit enn meg, enten det er til 

den ene eller den andre siden? Hvordan kan denne forskjellen snus til noe positivt, og hva kan vi lære 

av hverandre? 

Hvordan kan vi best hjelpe dem som har potensial, men som ikke tror at de strekker til? Hvordan 

jobbet Jesus med mennesker med dårlig selvtillit og mennesker som hadde for høye tanker om seg 

selv? 

Når jeg føler meg presset av en gruppe eller organisasjon 
Det kan være mange grunner til at man ikke føler seg som en del av en gruppe, både i en menighet og 

i samfunnet generelt. Noen har sosial angst, noen trives ikke i en gruppe, noen orker rett og slett ikke 

alt gruppen planlegger, og noen er uenige i gruppens mål eller tilnærming. Hvordan opplever jeg 

menigheten når det hele tiden tas beslutninger om å gjøre ting sammen som jeg ikke føler meg 

komfortabel med?   

Bør jeg ha dårlig samvittighet for ikke å delta i alt som skjer? Hvorfor/hvorfor ikke? Hvorfor føler jeg at 

jeg ikke er en del av den indre sirkelen eller er en trofast sjel hvis jeg sier nei til felles initiativer? Er 

unnskyldningene mine ekte, eller er de et resultat av manglende selvtillit eller et behov for 

oppmerksomhet? Hva motiverer meg mest til å gjøre noe for andre, enten det er alene eller sammen 

med en gruppe? 

Må jeg være med på alt? 
Dro alle disiplene ut sammen? Hvordan organiserte Jesus disippelgruppen sin i misjonsprosjektene 

sine? Hva er fordelene med å jobbe alene og hva er fordelene med å jobbe sammen i en gruppe? 

Holder det å være et vitne og et lys i hverdagen, eller må jeg stå på gata og dele ut løpesedler? Må jeg 

delta i alle gruppeaktiviteter for å være en aktiv kristen?  Tjener jeg en Gud der jeg blir målt etter 

aktivitetsnivået mitt? Gir det i det hele tatt mening å snakke om å gjøre «nok»?  Når har noen for 

eksempel fått nok kjærlighet? 



Kommentarer til tekstene 
2 mos 4,10-17 |  Hvem er jeg, når Gud kaller? 
Samtalen mellom Gud og Moses ved den brennende busken er forunderlig og fornøyelig på så mange 

plan. Er det bra eller dårlig at Moses nøler? Hadde en mellomting vært greit? Hadde det vært 

troverdig om første respons var: «Supert, dette har jeg ventet på. Jeg reiser med en gang!»? Hva er 

sammenhengen mellom «Hvem er jeg» og «Hvem er du?» 

 

Gud: GÅ NÅ! Jeg sender deg – Moses: Hvem er vel jeg? 

 

Gud: Det er irrelevant, for jeg vil være med deg! – Moses: Hva om de spør hvem du er?   

 

Gud: Da gir du dem dette svaret, GÅ NÅ! De kommer til å høre på deg!  Moses: Men hva om de ikke 

hører på meg?  

 

Gud: Her er tre mirakler! – Moses: Ok, men jeg sliter med å formulere meg!  

 

Gud: Jeg skapte deg slik og jeg kalte deg GÅ NÅ! Jeg vil være med munnen din også!  Moses: Nei, 

takk. Send en annen. 

 

Da ble Herren brennende harm på Moses og sa: Hjelper det om du får gjøre det sammen med broren 

din?  

Jonas 1  |  Når man ikke liker Guds kall 
Jonas bok setter alt både på spissen og på hodet for å få oss til å tenke. Jona  er den eneste profeten i Det gamle 

testamente som blir kalt til å reise til en annen nasjon for å formidle Guds budskap. Og han vil heller dø enn å 

gjøre som Gud sier. Men både på båten og senere i Ninive lykkes han mot sin egen vilje i å omvende Alle til 

budskapet sitt.  Boken slutter med at suksessen gjør ham så deprimert at han ønsker å dø! 

Matt 25,14-30  |  Utvikle eller bevare 
Gud hadde gitt folket både loven og templet – og nå kom han selv med tilgivelse, nåde og et nytt kall. Hvordan 

hadde folket forvaltet strømmene av nåde fra himmelen? Hvordan reagerte de nå når nåden igjen strømmet fra 

Gud gjennom Jesus. Tok de imot kallet og oppdraget? Levde de i et lykkelig og aktivt forhold mellom gi og ta.... 

eller reagerte de med frykt og motstand på Guds overstrømmende gaver? Denne liknelsen handlet antakeligvis 

ikke om dommen tusenvis av år i fremtiden, men om den dommen de nå selv felte over seg selv i sin reaksjon 

på Guds nåde gjennom Jesus! De som gravde ned talentet sitt, var de som i frykt for ikke å være lojale nok,  

heller ville konservere (grave ned) enn å videreutvikle (drive handel).  

Ettertanke 
Har du noen gang tenkt at Gud måtte ha tatt feil, når du følte deg kallet til noe? 

Når føler du deg utilstrekkelig? 

Er det meningen vi skal føle oss tilstrekkelig? 

Hva tenker du var Guds beste argument overfor Moses? 

Har du noen gang mislikt et kall? 

Har du noen gang tenkt om andre, at de ikke fortjener Gud nåde? 

Kjenner du på spenningen mellom lojalitet mot fortiden og kallet til å la Guds rikdom og nåde føre til 

videreutvikling av den troen han har betrodd oss? 



Bibelsamtale 6 - Motivert eller trøtt? 
Sabbaten 11. november 2023 

Teksten 
Luk 24  

Introduksjon til dagens tekster 
Politikere og ulike organisasjoner står på torget for å fremme sitt budskap eller for å verve kunder til 

et teleselskap eller en forsikring. Noen ganger fanger budskapet vår oppmerksomhet, men ofte haster 

vi bare videre med en avvisende håndbevegelse.  

Hva skal til for at vi som kristne blir motiverte til å møte mennesker der de er og fortelle dem om 

Kristus? Har vi mistet noe av motivasjonen til å spre troens budskap? Er det uetisk å stå på torget og 

fremme et budskap? Hvordan gjør vi evangeliet interessant for den jevne dansker? Hvor finner vi 

motivasjonen til å fortelle andre om Jesus? Mangler vi motivasjon fordi vi ikke aktivt deler troen vår 

med andre mennesker? Er evangeliet en privatsak i Danmark?   

Hvis du har deltatt i «street ministry» det siste året, hva slags materiale delte du ut? Var det et 

budskap om kirken, om endetiden, om helse? 

Hvorfor er jeg en troende kristen? 
I vår kultur er det nesten ingen synlig forskjell på en troende kristen og en ikke-troende. Begge kan 

leve et godt liv med høy moral og etikk. Begge kan leve i samsvar med sin tro bak en mur av 

privatlivets fred.  

For de første kristne kunne troen på Kristus være både revolusjonerende og farlig. Tanken på at Jesus 

var Messias var en snublestein for jødene, og for mange andre var det utenkelig at denne personen 

hadde stått opp fra de døde og var en kjærlig og nærværende Gud.  

Troen på Kristus har med det indre livet å gjøre, men viser seg også på utsiden. I en tid der alle velger 

det som passer best i livet, er det ikke alltid like spennende eller fristende å tro på Jesus. Derfor kan 

det være vanskelig å kommunisere troen til mennesker i dag som «det rette å gjøre». 

Hvilken rolle spiller Den hellige ånd i vårt ønske om å fortelle andre om Jesus? Må vi vente på en 

spesiell kraft før vi vitner om Jesus? Er det mindre behov for å tro på Gud når krig, motgang og 

vanskelige tider er langt unna oss? Hvordan påvirker mitt eget forhold til Gud mitt ønske om å dele 

vår tro og personlige erfaringer med andre? Trenger jeg entusiasme eller tro i livet mitt før jeg kan 

dele troen min med andre? Hva tror du er enklest: å «advare» andre eller å dele «Guds kjærlighet»? 

Og hvorfor? Må vi absolutt fortelle r om troen når de ikke spør om det? 

Kommentarer til tekstene 
 Luk 24 | Entusiasme for Evangeliet  
 

24,8-12 – De første misjonærer: 

«Husk hva han sa til dere, mens han ennå var i Galilea . . . Da husket de hans ord» 

Jesus hadde snakket med kvinnene i Galilea. De var også hans disipler. Mottakere av hans undervisning. 

Lærlinger som hadde lært og som nå husket. Og nå var de de første misjonærene for det mest 

grensesprengende budskapet i verdenshistorien som ikke bare skulle fortelle at graven var tom, men som også 

skulle utlegge Jesu ord for Apostlene: «Det var: Det var Maria Magdalena, Johanna og Maria, Jakobs mor, som 



sammen med de andre kvinnene fortalte dette til apostlene» (v. 10). Og mennene, som de rollemodellene de 

skulle bli, «trodde dem ikke.» 

24,13-35 – Emmaus 

Etter å ha etablert at kvinnene også var disipler, har det blitt foreslått at de to disiplene på veien, kan ha vært 

herr og fru Kleopas (v 18).  Men det er spekulasjoner.  Legg merke til hva de har skjønt og ikke skjønt:  

«Og vi som hadde håpet at det var han som skulle befri israel!»  Det gamle håpet om nasjonal gjenreisning var 

fremdeles det dominerende – selv etter flere år med Jesus.  

 

«Og nå har også noen kvinner blant oss gjort oss forvirret, ... de kom tilbake og fortalte de hadde sett et syn av 

engler som fortalte at han lever.»   Kvinnenes ord var akkurat da det eneste håpet de hadde.  

Legg også merke til at profetiene om Messias trengte denne erfaringen for å kunne bli forstått. Det er også et 

tema i Apostlenes gjerninger. Først opplever de Den hellige ånds gjerninger – så oppdager de hva gamle 

bibeltekster egentlig betydde.  På den måten blir skriftene åpnet (v. 32) for dem.  

24:36-43 - Oppstandelseskropp 

Møtene med Jesus etter oppstandelsen er så rare, at det taler FOR at dette er rå øyenvitne-skildringer. På den 

ene siden kan Jesus komme og gå gjennom lukkede dører, og vise seg og bli usynlig akkurat som han vil. På den 

annen siden kan han spise fisk for å bevise at han er oppstått, og ikke bare et syn eller enn ånd. 

Hva sier dette om den oppstandelsen vi selv tror vi skal oppleve? 

24,44-52 – Lukas misjonsbefaling 

Denne gangen åpner han forstanden deres, så de kan forstå skriftene (sml. v. 32). 

I Bibelsamtalen knytter han sammen oppstandelsen, ånden og oppdraget til folkene (v. 46-47 sml. Hos 6,2 og 

Esekiel 37,1-14. I Esekiel 37 skal hele Israelfolket stå opp fra de døde. På Jesu tid var de spredt blant 

folkeslagene. Om Israel skulle gjenoppstå, måtte budskapet ut til alle folkeslag (sml. Rom 11). Når evangeliet 

gikk ut til folkeslagene ville både Israel og hedninger bli med i Gudsfolket! Til de som var blitt «ikke mitt folk» 

(Hos 1,9) skal Gud igjen si: «Du er mitt folk» (Hos 2,23) og de skal svare «Min Gud». På denne mystiske måten 

skulle Gud snu Israels troløshet til verdens frelse!  

Ettertanke 
Når har du opplevd at skriftene har blitt åpnet? 

Er det forskjell på at skriftene blir åpnet eller at forstanden blir åpnet slik at man kan forstå skriftene? 

Har du opplevd at nye erfaringer har kastet nytt lys over bibeltekster? 

Hvorfor valgte Gud å gjøre kvinnene til de første «misjonærer»? 

Lukas begynner med en prest (Sakarja) som ikke klarer velsigne (fordi han ble stum) og avslutter med en ikke-

prest (Jesus) som velsigner! Ligger det et skjult budskap her? 

  



Bibelsamtale 7 - Hva trenger naboen min? 
Sabbaten 18. november 2023 

Tekstene 
Luk 10,25-37 

Mat 22,34-40 

Introduksjon til dagens tekster 
Alle kjenner historien om den barmhjertige samaritan. Men historien kan inneholde langt flere 

dimensjoner enn vi aner første gang vi leser den.  Som kristne har vi fått en oppgave av Jesus. En 

oppgave som involverer andre mennesker. Men hvem er disse «andre»? Er naboen min en del av 

denne gruppen? Ønsker min neste å bli elsket av meg, eller er det snarere jeg som trenger å bli 

elsket? En samaritan betyr ikke så mye i vår del av verden. Gjelder det også mennesker som kommer 

til vårt land? Og hva slags oppgave vil Jesus at vi skal påta oss overfor andre? Hva betyr det å elske, 

rekke ut hånden eller støtte andre?  Gjelder det også mennesker som lever på måter vi absolutt ikke 

liker, men som kanskje sliter med seg selv? 

Hvordan elsker jeg meg selv? 
Jesus sier at vi skal elske andre «som oss selv». Dette kan være en erkjennelse av at vi er egoistiske. 

Men det kan også være en erkjennelse av at vi ikke kan elske andre hvis vi ikke elsker oss selv.  

Når mennesker utøver vold og overgrep mot andre, både voksne og barn, er det da et uttrykk for 

hvordan de ser på seg selv? Hva slags selvbilde kan dette være? Kan man ha respekt for andre hvis 

man ikke har respekt for seg selv? Hvordan blir selvrespekten skadet, og hvordan kan den repareres? 

Hvordan påvirker vår sinnstilstand eller væremåte (depressiv, euforisk, hektisk, uhøflig, superåndelig, 

positiv og glad) vår evne til å oppfylle Jesu ord? 

Skal jeg holde loven eller elske min neste? 
Hvis alle Guds krav kan oppsummeres i kjærlighet til Gud og min neste, bør jeg da bare strebe etter å 

være en «Mor Theresa»? Er det noen grenser for den kjærligheten jeg bør vise andre? Trenger vi 

lover og regler hvis vi har nok kjærlighet? Hvorfor/hvorfor ikke? Kan lover og kjærlighet forenes? På 

hvilken måte? 

Organisert kjærlighet 
Mange organisasjoner hjelper mennesker i nød, hjemløse, rusmisbrukere, barn som lider, land som 

ikke har økonomi til å hjelpe sine innbyggere. I hvilken grad bør jeg engasjere meg i slikt arbeid? 

Oppfyller disse organisasjonene Jesu tanke om nestekjærlighet, selv om det ikke er på et kristent 

grunnlag? Kan jeg som troende støtte et hvilket som helst arbeid som har til hensikt å hjelpe andre? 

Hvorfor/hvorfor ikke? 

Er det viktigst å støtte i nabolaget eller i fjerne land? Hvorfor/hvorfor ikke? 

Kommentarer til tekstene 
Luk 10,25-37  |  Hvem er min neste i 2023? 
Mannen: «Hvem er min neste?» (egentlig: hvem kan jeg slippe å elske?) 

I Jesu svar  ligger «mannen» der uten klær og bevisstløs, uten språk – uten noen identitetsmarkører. Det var 

umulig å vite om han var landsmann eller utlending. (Også nabofolkene praktiserte omskjærelse – i tilfelle du 



var kreativ nok til å lure på det). Det var også umulig å vite om dette var en rik eller en fattig – gallileer, 

samaritaner eller judeer. Jesus tok bort muligheten til å vurdere mennesker ut fra disse kriteriene. Det eneste 

som var igjen var «et menneske» med skrikende behov for barmhjertighet. Jesus ignorerer med rette 

spørsmålet til den rike, fordi det er feil spørsmål. I stedet introduserer Jesus et annet spørsmål:   «Hvem viste 

seg som en neste?» (Hvem hadde hjertet på rette plassen?) Eller med andre ord: Hvem grep instinktivt 

muligheten til å være et barmhjertig medmenneske når det trengtes – uavhengig av «hvem»? 

Svaret på det dypeste spørsmålet: «Hva skal jeg gjøre for å arve evig liv?»  er «grip muligheten til å være et 

medmenneske når det trengs». Da viser du at du ønsker å leve de evige verdiene – da vil du oppleve en forsmak 

av himmelens glede inni deg. Om du har mannens opprinnelige spørsmål som hovedverdi («Hvem kan jeg 

slippe å elske?») vil evigheten bli stusselig.  

Mat 22,34-40  |  Hele loven 
At «Hele loven og profetene» hviler på kjærlighetsbudene kan være vanskelig å se på overflaten. Loven og 

profetene inneholder tekster som:  

Vil du få deg en slave eller en slavekvinne, skal dere kjøpe dem av folkeslagene som bor rundt omkring dere.  

Dere kan også kjøpe slaver av de fremmede som holder til hos dere, og av etterkommerne deres som bor hos 

dere og er født i landet. Dere kan eie dem, og dere kan la dem gå i arv til barna deres etter dere, så de kan eie 

dem for alltid. Dere kan bruke dem som slaver. Men blant dine brødre israelittene må ingen være som en hard 

hersker mot andre (3 Mos 25,44-46).  

Eller 

Når noen slår en slave eller slavekvinne med stokk, så slaven dør for hans hånd, da skal det hevnes. Men lever 

slaven en dag eller to, skal det ikke hevnes; slaven er jo hans eiendom (2 Mos 21,20-21). 

Kan du forestille deg at Jesus en kveld leser disse versene for disiplene sine og så sier: «Gjør dette, så skal dere 

leve!»?   

Det kan virke som Jesus mente at KJÆRLIGHETEN var «grunnfjellet» loven var bygget på («hviler på»), men at 

loven og profetene i seg selv var «case-Bibelsamtales» i hvordan man tidligere hadde forsøkt å leve ut 

kjærligheten til Gud og nesten. Loven og profetene var dermed ikke et låst program, men utgangspunkt for 

diskusjon og samtale og hvordan man NÅ skulle leve ut kjærlighetsbudene. I «loven og profetene» oppdager 

Jesus den røde tråden av Guds opprinnelige kjærlighets-visjon. Å «oppfylle loven» ble dermed å studere 

eksemplene, oppdage grunnfjellet og så spørre hvordan vi i dag best skal leve ut kjærligheten til Gud og nesten.  

Dere har hørt det er sagt: Øye for øye og tann for tann (2 Mos 21,24).  Men jeg sier dere: Sett dere ikke imot den 

som gjør ondt mot dere. Om noen slår deg på høyre kinn, så vend også det andre til.  Vil noen saksøke deg og ta 

skjorten din, så la ham få kappen også. ...Gi den som ber deg, og vend ikke ryggen til den som vil låne av deg 

(Matt 5,38-42). 

Ettertanke 
Hvordan har du harmonisert de vanskelige GT-tekstene med de to kjærlighetsbudene? 

Hvis Gud er en Gud som til og med elsker sine fiender slik Jesus sa vi skulle gjøre – kan Gud da ta hevn over 

dem? 

Har du opplevd gleden ved å hjelpe andre? Fortell 

 

 

 

 



Bibelsamtale 8 - Mennesker på skyggesiden? 
Sabbaten 25. november 2023 

Tekstene 
Matt 25,31-46 

Matt 11,16-19 

 

Introduksjon til dagens tekster 
Når vi omtaler mennesker som å være på den mørke siden, definerer vi ofte oss selv som å være på 

den lyse siden. Ingen av oss vil benekte det gode i å hjelpe andre.  

Hva betyr det at vi ser på oss selv som på den ressurssterke siden, siden av suksess og profitt, der vi er 

satt på jorden for å dele vår rikdom og hjelpe dem som er mindre heldige enn oss?  

Har du noen gang måttet erkjenne dine egne problemer og egoistiske motiver når du har vært i ferd 

med å hjelpe dem du har definert som trengende?  

Kan vi fjernstyre hjelpen vår? Sende penger, men ellers ikke engasjere oss? Kan vi være redde for å bli 

misforstått hvis vi tilbringer for mye tid sammen med dem vi hjelper? 

Hvem hjelper hvem? 
Noen ganger kan en menighet organisere spesiell hjelp til andre gjennom julehjelp, matpakker, klesutdeling 

eller andre fellestiltak. Dette er til stor hjelp og støtte for mange og følger Jesu oppskrift.  

Hvilke holdninger og motiver har du for å hjelpe andre, og hvordan påvirker det dem?  

Oppfatter de hjelpen som en del av misjonsprosjektet ditt? Hva er viktigst for deg: at du hjelper andre eller at 

de får den hjelpen de trenger? Hva er vanskeligst: å hjelpe andre eller å be om hjelp fra andre? Hvorfor er det 

slik? Kan det ligge en nedlatenhet i det å hjelpe andre? Hvem beriker egentlig hvem i en slik situasjon? 

Grupper du kan hjelpe 
Hvis du kan hjelpe naboen eller en venn, er det flott, men det kan også være hele grupper av mennesker som 

trenger hjelp. Hvilke grupper kan det være? Er det bare de som er i fysisk nød? Hva med barn og unge? Hva 

med mennesker med nedsatt funksjonsevne? Hva med dem som definerer seg selv annerledes enn deg? Finnes 

det grupper av mennesker vi ikke liker å hjelpe fordi det er for vanskelig eller fordi vi kanskje bruker for mye tid 

på dem? Kanskje du har en jobb der du hjelper andre. Hvorfor skal du bruke fritiden din på dette også?  

For å være en av dem 
Både Jesus og apostlene satte sitt eget rykte på spill ved å være sammen med dem de ønsket å vise Guds 

kjærlighet. Hvordan har vi det med å bli assosiert med mennesker og grupper vi helst ikke vil bli sett sammen 

med? Hvis du ikke liker PRIDE-parader, ville du gått sammen med noen i en slik situasjon hvis du var ønsket? 

Hvor langt går jeg i å være sammen med andre? 

 

Kommentarer til tekstene 
Matt 25,31-46 |  Et hjelpende liv 
I Skandinavia har det offentlige et økonomisk sikkerhetsnett for å fange opp mennesker som på forskjellige 

måter ikke klarer å ta vare på seg selv og egen familie.  



Israel på Jesu tid var et klassedelt jordbrukssamfunn. Kongen med sitt hoff, militære ledere, store landeiere, 

handelsmenn, og til dels prester og levitter, levde komfortabelt. Men lavere embetsmenn, handelsmenn med 

liten omsetning, håndverkere, jordbrukere, dagsarbeidere og slaver hadde vanskelige økonomiske forhold. 

Avstanden mellom økonomisk trygghet og fattigdom var kort. Å være på den tapende siden under krig og annen 

politisk uro, hungersnød, økonomisk feilinvestering og skattlegging kunne føre til at man i løpet av kort tid 

mistet økonomisk trygghet. 

Når livet ble vanskelig var man avhengig av hjelp fra familie, venner og andre man som på en eller annen måte 

sto i gjeld til en. 

Når Jesus i denne teksten forteller om dommen var det ingen overraskelse å høre om mennesker som var 

sultne, tørste, fremmede, nakne, syke og i (gjelds)fengsel.  

Det som var overraskende er at Jesus belønner de som hjelper fremmede, ukjente mennesker i nød. 

Matt 11,16-19  |  Å sette ryktet sitt på spill 
Å spise sammen på Jesu tid var et tegn på respekt og fellesskap. Hvis man spiste utenfor familiekretsen så spiste 

man kun med personer av samme rang eller sosiale klasse. Jesus refererer til hvordan han ble kritisert. Han 

anklages for å være en storeter og vindrikker, en som fester vilt og uhemmet. Tollerne krevde inn skatt på vegne 

av okkupantene. De var quislinger og dermed i samme kategori som syndere.  

Da Jesus spiste sammen med de utenfor egen familie og med lavere sosial rang mistet han respekt. 

Er det viktig å ha et godt renommé? 

Hvorfor var Jesus ikke redd for å bli omtalt som venn med tollere og syndere? 

Ettertanke 
De to gruppene Jesus henvender seg til i Matt 24,31-46 har det til felles at de ikke kjente igjen kongen i «disse 

mine minste søsken». 

Forskjellen er at gruppen på høyre side, de som hører ordene «Kom hit, dere som er velsignet av min Far», 

strakk uten en hjelpende hånd. Hvorfor hjalp de, selv om de ikke «så» kongen selv i nød? 

Er det viktig å være bevisst sine gode gjerninger? Hvorfor? Hvorfor ikke? 

 

  



Bibelsamtale 9 - Mennesker og makt 
Sabbaten 2 desember 2023 

 

Tekstene 
Luk 19,1-10 

Matt 19,16-22 

Ord 13,7 

Ord 15,16 

Ord 28,6 

Introduksjon til dagens tekster 
I vår del av verden er det ikke så stor forskjell på fattig og rik. Riktignok er det noen som kjører Ferrari 

og alltid drar på ferie til fjerne strøk, men det er nok unntaket i Danmark. Og vi har som regel ikke noe 

imot det heller. For vi har stort sett alt vi trenger. De primære behovene våre er som regel dekket.   

Men det finnes også mennesker i Danmark som bare kan drømme om en ferietur til Gran Canaria og 

ikke har penger til julegaver til barna. De har svært lite og sliter med å få endene til å møtes. Men det 

finnes et sosialt sikkerhetsnett i Danmark, så ingen trenger å leve på gata eller dø av sult.  

Er det forskjell på å dele evangeliet med dem som har mye og dem som har lite? Hvorfor/hvorfor 

ikke? Er det lettere å få de vanskeligstilte til å tro på Jesus enn de rike og innflytelsesrike? 

Hvorfor/hvorfor ikke? Hvordan forholder vi oss til disse gruppene? 

Rikdom, makt og evangeliet 
Bibelen nevner flere personer som hadde makt og/eller var rike. I noen tilfeller ender historiene godt, 

og vi ser at rikdommen ikke sto i veien for troen. I andre tilfeller ser vi at rikdom ble prioritert fremfor 

tro. Det virker som om Jesus ikke legger vekt på hvor mye du eier, men hvordan du arbeider og 

forvalter det du har fått, til noe bedre. 

Hva er forholdet mellom rikdom, makt og evangeliet? Bør vi søke det middelmådige eller det dårlige 

for å trenge Gud mer? Hvorfor sier Jesus at det er vanskelig for en rik person å komme inn i Guds 

rike? Abraham var veldig rik. Job hadde mange problemer. Er det en sammenheng mellom 

livssituasjonen din og troen din? 

Utstråler vi noe som tiltrekker de rike? 
Hvordan vil folk med dyre hus og fine klær reagere hvis du inviterer dem til kirken din, som er enkel, 

gammeldags og kanskje i dårlig stand? Er de fysiske omgivelsene viktige for disse menneskene? 

Hvorfor/hvorfor ikke? Spiller utseendet mitt noen rolle når jeg er sammen med velstående 

mennesker? 

Hvilke behov kan innflytelsesrike mennesker ha? Hva kan man mangle selv om man tilsynelatende har 

alt? Hva har vi og kristendommen å tilby de rike og mektige? Og hvorfor? Bør vi vitne forskjellig til rike 

og fattige?  

Bør vi strebe etter rikdom og makt, eller bør vi unngå dem? Hvorfor? 



 

Kommentarer til tekstene 
Luk 19,1-10  |  Sakkeus 
Sakkeus er en forkortelse av det hebraiske navnet Sakarja, som betyr «Den rettferdige». Navnet «Sakkeus» og 

yrket «overtoller» er en motsigelse.   

Det var romerne som krevde inn skatt. Stillingen som toller ble gitt etter et slags anbudssystem. De som fikk 

jobben som toller lovte å skaffe til veie det romerne krevde i skatt fra området. I tillegg brukte tollerne sin 

stilling til å skaffe rikdom og fordeler til seg selv og egen familie. 

Sakkeus var blitt rik på å presse folk for penger (Luk 19,8). Tollerne var i samme sosiale kategori som tiggere, 

tyver og landeveisrøvere. 

Lukas forteller på en levende måte: En mann som gjerne vil se Jesu. Siden han var liten av vekst klarte han ikke å 

se over de som sto foran ham, og han ble ikke sluppet fram siden folket foraktet ham. Sakkeus så et morbærtre 

et stykke fram. Sakkeus løp. Det var kun barn som løp. De som var voksne og ønsket å bli respektert gikk rolig og 

ærverdig. Deretter gjør Sakkeus noe helt uhørt. Han klatrer opp i et tre. Det var kun barn som klatret i trær. 

Morbærtreet: Kan bli 10-12 meter høyt, med en stamme som kan bli opptil seks meter tykk, og med en tre på 

opptil 35 meter i diameter. Det er lett å klatre i treet. Frukten vokser i klaser og ser ut som en liten fiken. 

Matt 19,16-22 
Det står om mannen at han «eide mye». Det var ikke mange rike på Jesus tid, så mest trolig kan var den unge 

mannen en kjendis. Jesu spørsmål og mannens respons ville bli samtaleemne i byen. 

Jesus sier: «Det er lettere for en kamel å gå gjennom et nåløye enn for en rik å komme inn i Guds rike» (19,24). 

En kamel gjennom et nåløye er en fysisk umulighet. På sammen måte er det med frelsen, for mennesker er det 

umulig, men for Gud er alt mulig.  

Ettertanke 
Hva viser Sakkeus sin oppførsel om ønsket etter å se Jesus?  

Hvordan kan vi skape rom for at «sakkeuser» kan søke Jesus selv om vi ikke forstår eller synes deres oppførsel er 

merkelig? 

Jesus sier til den rike unge mannen: «Vil du gå inn til livet, så hold budene!». Er det mulig å bli frelst ved å holde 

budene? 

Er Jesu oppfordring om å selge alt å gi til de fattige kun til den unge mannen, eller er det en oppfordring til Jesu 

etterfølgere i alle tider? Hvorfor? Hvorfor ikke? 

Boken «Salomos ordspråk» innleder med en detaljert beskrivelse av hensikten med ordsråkene (Se Ordsp 1,1-

6). Synes du ordspråkene i Ordsp 13,7; 15,16 og 28,6 underviser om rikdom slik at de oppfyller hensikten gitt i 

bokens innledningsvers?  

 

 

  



Bibelsamtale 10 - Misjon og kulturimperialisme 
Sabbaten 8. desember 2023 

Tekstene 
Apg 17,14-34 

Rom 1,1-17 

Introduksjon til dagens tekster 
For mange år siden ble våre nordiske land kristnet med sverd i hånd og livet som innsats. Mange år 

senere reiste kristne til fjerne land for å spre kristendommen og sin egen kultur.  

I vår tid gir vi gjerne utviklingshjelp, men er nøye med å fremme vår egen kultur og tro. Samtidig 

ønsker vi at evangeliet skal forkynnes for mennesker som har et helt annet verdensbilde, tro eller 

ritualer.  

Hvor langt skal vi gå for å eksportere vårt eget kristne verdensbilde til dem som aldri har hørt om 

Kristus? Hvor mye av deres kultur, med kanskje skadelige ritualer, skal vi bekjempe? Er vår kultur 

bedre enn deres? Hva kan vi lære av andre kulturer som er bra, og hvordan kan vi bruke forståelsen 

av andre menneskers liv og kultur til å dele budskapet om Jesus? 

Oppdrag og forståelse 
Når vi snakker med folk eller deler ut bøker og blader, er det lett å fortelle dem hva vi mener uten å 

lytte til deres situasjon eller forståelse. Men finnes det en bedre måte å gjøre det på? Når vi ser på 

hvordan Paulus fordypet seg i grekernes kultur for å forstå dem, hvordan kan vi overføre dette til vår 

tid og situasjon? På den ene siden finnes det mennesker som ser på verdens litteratur, bøker og 

hendelser som noe vi som kristne ikke bør bry oss om, og på den andre siden kan det være viktig å 

kjenne til dette materialet og andres kultur for å bli tatt på alvor av dem vi ønsker å dele evangeliet 

med. Hvordan forholder du deg til dette? Handler misjon om å få andre til å tro det vi tror på, eller 

om å dele troen vår med andre for å søke sannheten sammen? 

Misjon til steder langt borte 
Vi kan gi penger til misjons- eller hjelpeorganisasjoner som arbeider langt fra våre grenser. Hvorfor 

gjør vi det? Hvorfor hjelper vi andre kulturer med å skaffe rent drikkevann hvis vi ikke samtidig kan 

forkynne evangeliet for dem? Hva slags tro formidler vi til dem som har en kultur og religion som 

ligger langt fra kristendommen, eller som inneholder elementer vi deler?  

Blir vi fristet til å reklamere for nødhjelp slik at de kan se hvem som har gitt den og kanskje oppsøke 

oss? Er det vanskelig å hjelpe andre som ikke vil lytte til vår tro eller kultur?   

Skal vi jobbe for å erstatte skadelige og overtroiske ritualer med en vestlig kristen forståelse, eller er 

deres måte å se verden på like god som min egen?  

Er evangeliet noe som overskrider kulturelle grenser? 

Kommentarer til tekstene 
Apg 17,14-34  |  Kulturell forståelse 
 
Paulus ble «rystet i sitt innerste» av Atens mange gudebilder (17,16). Han ser likevel noe positivt i kulturen:  



«Atenske menn! Jeg ser at dere på alle måter er svært religiøse» (17,22) 

Alteret «For en ukjent Gud» (17,23) 

Paulus bruker de positive elementene i kulturen til å dele evangeliet om Jesus. 

Talen slik den er gjengitt i 17,22-31 er trolig en oppsummering. Talen leses høyt på to-tre minutter. Paulus 

kunne tale lenge (20,7-12), og ville nok benyttet anledningen til å si mer når han fikk tale til en forsamling i et 

kulturelt og intellektuelt sentrum, og som ønsket å høre om Jesus. 

Epikureisk og stoisk filosofi: Epikureiske filosofer anerkjente gudstro, men mente at gudene ikke var en del av 

livet. Stoiske filosofer var panteister. De trodde at alt i naturen, mennesker inkludert, hadde en guddommelig 

gnist. 

I Apg 17,28 siterer Paulus to greske diktere, Epimenides av Kreta (500-tallet f.Kr.) og Aratos av Soloi ( 315/310-

240 f.Kr.). Paulus bruker linjer fra diktene om guden Zevs til å forkynne om Herren: 

Epimenides Aratos 

De utformet en grav for deg, hellig og 
høy, 
Kretanere, alltid løgnere, onde dyr, 
ledige mager. 
Men du er ikke død: du lever og blir for 
alltid, 
for i deg lever vi og beveger oss og er 
til. 

La oss begynne med Zevs, som vi 
dødelige aldri slutter å omtale. 
For hver gate, hver markedsplass er full 
av Gud. 
Til og med havet og havnen er fulle av 
denne gudommen. 
Overalt er alle i gjeld til gud. 
For vi er virkelig hans slekt. 

 

Paulus siterer også Epimedes (se understreket tekst over) i Tit 1,12. 

Rom 1,1-17  |  Grunntanken i Paulus´forkyndelse 
Brevet ble skrevet til de troende i Roma. De var fordelt på husmenigheter. I Rom 16,1-16 omtales fire grupper. 

Paulus hadde ikke selv vært i Roma (Rom 15,22-23), men fra hilsenene i 16,1-16 ser vi at han kjente flere av 

menighetens ledere, noen personlig og andre mer perifert.  I Romas menigheter var det troende med jødisk 

bakgrunn og med gresk/hedensk bakgrunn. 

Paulus skrev brevet for å vise at evangeliet er for alle, uansett kulturell bakgrunn og religiøs bakgrunn (1,16). 

Ettertanke 
I Aten forkynner Paulus om Gud som skaper. I de tre englebudskapene sies det: «Tilbe han som skapte 

himmelen og jorden, hav og kilder» (Åp 14,7). Hvorfor er budskapet om Gud som skaper viktig? Hvorfor løfter 

Paulus fram Gud som skaper i Aten? Hva betyr det for deg at du er skapt i Guds bilde? 

Sammenlign Paulus sin framgangsmåte i Apg 17,3 og 17,22-31. Hva er likt? Hva er ulikt? Hva kan vi lære av 

Paulus når vi skal dele troen på Jesus? 

Hvordan kan løftet i 17,27-28 gi håp og styrke i ditt liv, i det du opplever nå, og i tiden som ligger 

foran? 

Sammenlign Rom 1,19-20 med Apg 17,22-31. Hva er likt? 

Paulus ønsker å reise til Roma slik at han kan «styrke» dem, og at de «sammen kan bli oppmuntret 

ved vår felles tro» (Rom 1,11-12). Hvordan kan du styrke og oppmuntre andre? 

  



Bibelsamtale 11 - Fri fra fordommer 
Sabbaten 16. desember 2023 

Tekstene 
Mark 7, 24-30 

Joh 4,39-42  

Apg 10, 9-35 

Introduksjon til dagens tekster 
Vi er alle formet av den tiden, det stedet og den kulturen vi har vokst opp i. Vi antar at alle andre 

lever og tenker på samme måte som oss. Men jo mer vi reiser og beveger oss rundt i verden, jo mer 

innser vi at dette absolutt ikke er tilfelle. 

Hjernen vår er programmert til å like det den er vant til, og derfor føler vi ofte frykt, ubehag eller 

fordømmelse når vi møter mennesker som er annerledes enn oss.  

Hvordan kan vi unngå å bli fylt av fordømmelse når vi møter fremmede mennesker og kulturer? Hva 

kan vi identifisere oss med hos «de fremmede»? Hvilke verdier har vi til felles med mennesker som er 

annerledes? Hvordan lærer vi å forstå mennesker som tenker helt annerledes enn oss? 

Hvordan Gud ser på mennesker 
Jesus oppsøkte og snakket med mennesker fra alle samfunnslag og fra mange ulike regioner og land. 

Vi ser ham ofte i samtale med kvinner, noe som var uvanlig på den tiden. Jesus verdsatte alle 

mennesker likt. Hvilke fordommer bærer jeg rundt på, kanskje uten å være klar over det? Hvilke 

holdninger har jeg som hindrer meg i å møte mennesker på samme måte som Jesus? Hvorfor ser jeg 

noen ganger ned på andre mennesker? Hvordan kan jeg lære at vi alle er i samme båt? 

Å se med kjærlighetens øyne 
Jesus elsker alle mennesker og døde for å frelse hver og en av oss. Hvis vi elsker Jesus og ønsker å 

vandre sammen med ham, må vi også lære oss å elske andre mennesker. Hvordan kan jeg elske andre 

mer? Hvilke fordommer står i veien for at jeg kan like andre? Er kjærlighet bare en følelse? Er det 

forskjell på kjærlighet til familie eller venner og til en fremmed? Hvordan finner jeg balansen mellom 

å elske andre og å elske meg selv? 

Betydningen av relasjoner 
Når du deler troen din med andre mennesker som ikke er troende, hvor viktig er det at du har en 

relasjon til dem? Hvilken betydning har det for budskapet ditt om du har en ekte relasjon eller bare 

en rolle? Hvordan kan du best formidle din egen personlige relasjon til Jesus? Skiller vårt forhold til 

Jesus seg fra de troendes forhold til sin gud i andre religioner? Hvis ja, hvorfor? Hvordan holder jeg 

mitt forhold til Gud varmt og kjærlig, slik at jeg kan formidle det entusiastisk og uten fordømmelse til 

andre? Hvorfor vil Jesus at vi skal hjelpe ham med å spre evangeliet? 

 



Kommentarer til tekstene 
Markus 7:24-30 | Jesus, hedningene og de urene åndene 
En overfladisk lesning av denne historien kan gi inntrykk av at Jesus i utgangspunktet ikke er 

interessert i å hjelpe kvinnen (eller datteren hennes) fordi hun var hedning. I Matteus' versjon sier 

Jesus eksplisitt: «Jeg er ikke sendt til hvem som helst, men til de bortkomne fårene av Israels hus.» 

(Matteus 15,24) 

Men hvis vi har fulgt Markus' fortelling, vet vi fra begynnelsen av at ting ikke er som de ser ut til å 

være. I kapittel 5 hadde Jesus ingen problemer med å hjelpe en mann «i Gerasenernes land», et 

område som var overveiende hedensk (med for eksempel svinehyrder). Jesus driver altså gjerne ut 

urene ånder fra hedninger og følger ikke konsekvent prinsippet om at han bare er sendt til «de 

fortapte får av Israels hus». 

Moren i Markus 7 blir ikke fornærmet når Jesus er avvisende og kaller henne en «hund»; hun svarer! 

Jesus belønner hennes standhaftighet. Hun viser at hun er troende. Men kan det å svare på en 

avvisning fra Gud selv virkelig være et uttrykk for sann tro? Den uvanlige historien og kvinnens 

reaksjon minner om Jakob, som var i kamp med Gud og sa: «Jeg slipper deg ikke før du velsigner 

meg.» (1. Mosebok 32,23-30). Andre troende i Det gamle testamentet utfordret Gud og insisterte på 

hans nåde og barmhjertighet (Abraham i 1. Mosebok 18,22-33, Moses i 2. Mosebok 32,1-14 og Daniel 

i Daniel 9,3-19). Troen deres kan ses på som et uttrykk for et mål, men også som et uttrykk for en 

dypere innsikt i hvem Gud egentlig er. Kanskje handler tro noen ganger om å ikke la seg stoppe av 

hindringer, men å stole på at Gud faktisk vil vise nåde til slutt? 

Johannes 4:39-42 | Uventet gjestfrihet 
Tidligere i evangeliet skrev Johannes om Jesus: «Han kom til sine egne, og hans egne tok ikke imot 

ham». (Joh 1,11) Her ser vi hvordan samaritanerne tar imot ham, viser ham gjestfrihet og 

anerkjenner ham som «hele verdens frelser». Hvilket inntrykk gjorde dette på disiplene? Hva var det 

som fikk denne gruppen samaritanere til å anerkjenne den jødiske Frelseren som jødene selv hadde 

vanskelig for å anerkjenne? 

Apostlenes gjerninger 10:9-35 | En innsikt som krever tid 
«Nå skjønner jeg at Gud ikke gjør forskjell på folk», proklamerer Peter etter synet og møtet med 

Kornelius. Likevel hører vi senere at han diskriminerer hedningekristne i Antiokia av frykt for andre 

jøder (Gal 2,11-14). Det tar tid å kvitte seg med fordommene våre, og det krever ofte at noen med 

større innsikt gjør oss oppmerksomme på våre latente antakelser og diskriminerende atferd. 

Ettertanke 
Hvordan arbeidet Jesus i sin kontekst for å bryte ned fordommer mot andre mennesker? 

Hvis du opplever et «nei» fra Gud eller føler deg avvist av ham, våger du å svare med samme mynt? 

Hvordan kan kvinnen i Markus 7 være et eksempel for oss i vårt bønneliv?  

Hvordan har mennesker som er annerledes enn deg, inspirert deg i din tro?  

Hvilke blinde flekker har vi selv når det gjelder vårt syn på andre mennesker? Hvordan gjør vi fortsatt 

forskjell på folk til tross for alt vi har lært om Guds kjærlighet til alle mennesker? 

 

  



Bibelsamtale 12 - Ester og Mordekai  
Sabbaten 23. desember 2023 

Tekstene 
Ester 2,16-20 

Ester 3,8-11 

Ester 4,12-17 

Ester 5,1-5 

Ester 7,1-8 

Ester 8,15-17 

Introduksjon til dagens tekster 
Bibelen er full av menneskelige historier. Det gjør den interessant å lese og gjør det lettere å 

identifisere seg med personene og dermed lære av historiene, også i forhold til vår egen situasjon. 

Denne gangen skal vi dykke ned i historien om Ester og Mordekai.  

Ester var en vakker jødisk jente og Mordekais kusine, som han tok inn i sitt hjem da foreldrene hennes 

døde. Han elsket henne som sin egen datter. Av en eller annen grunn hadde de ikke vendt tilbake til 

Juda som de fleste andre jøder, men hadde sammen med mange andre jøder blitt værende i landet 

der de hadde levd i eksil. Gjennom en rekke bemerkelsesverdige hendelser ble Ester dronning i 

landet. Bortsett fra Mordekai var det ingen som visste at hun var jøde, og da hun først hadde bestemt 

seg for å engasjere seg, nølte hun ikke med å risikere livet. 

Bra for noe større 
Hverdagen vår virker ofte triviell uten de store hendelsene som påvirker verdenshistorien. Ester var 

kanskje ikke klar over hvilken innvirkning valgene og holdningene hennes ville få, men hun gjorde det 

hun mente var riktig i sin situasjon. Du tror kanskje ikke at du gjør en stor forskjell, men noen ganger 

får du muligheten til å se ting i et annet og større perspektiv. Er det vanskelig å se betydningen av det 

du gjør til daglig? Har det du gjør en større verdi enn bare den enkelte hendelsen? Hva er det som får 

oss til å bruke tid og krefter på ting som virker ubetydelige i den store sammenhengen? Når du ser 

tilbake på livet ditt, spør deg selv: «Hadde det noen verdi»? Hvordan vil du svare på det spørsmålet? 

Og hvorfor? 

Troskap i hverdagen 
De færreste av oss jobber på et kontor i landets administrasjon. Du er kanskje ikke utenriksminister 

eller rådgiver for regenten. Hvordan kan du fremme Guds rikes prinsipper i en verden som er i 

opposisjon? Skal du skille deg ut som sær og levende i et parallelt univers, eller skal du delta i livet på 

samme vilkår som alle andre? Hvordan påvirker troen din hverdagen din sammen med andre? 

Hvordan skilte Ester seg ut fra de andre kvinnene? Hvorfor skilte hun seg ut? 

Er din tendens til å la deg lede av prinsipper så stor at det påvirker dine menneskelige relasjoner? 

Setter du prinsippene dine over andre mennesker når det kommer til konflikter? Bør vi som troende 

være kjent for våre prinsipper eller våre holdninger og oppførsel overfor andre?  Hvordan holder jeg 

fast ved Guds prinsipper og opprettholder kjærligheten til andre mennesker? 



Kommentarer til tekstene 
Ester 2,16-20   |  Tilfeldigvis dronning 
Ester har lite innflytelse på hva som skjer med henne. Hun er blant de mange unge kvinner, som hentes inn til 

haremet uten noe valg. Men det betyr ikke hun er passiv. Ester vinner velvilje hos Hegai (2,9) og hos Xerxes 

(2,17). Hun holder slekten sin hemmelig (2,20).  

Ester 3,8-11  |  Sammensvergelsen 
«Ti tusen talenter sølv» kan sammenlignes med 100 millioner kroner. Haman er en eventyrlig rik mann. Hans 

rikdom matches kun av hans hat mot jødene, som vi ser på hvor mye han er villig til å betale kongen for å få 

dem utryddet.  

Ester 4,12-17  |  Utfordringen 
«Og hvem vet om det ikke er for en tid som denne at du har fått dronningrang?» spør Mordekai retorisk. Boken 

sier intet eksplisitt om Guds rolle i plottet. «Gud» er aldri nevnt. I den greske oversettelsen, Septuaginten (LXX), 

ble boken forlenget, og det ble tilføyd mange vers om Gud. Mordekai fikk tilmed en drøm, som viste ham Guds 

planer. Men opprinnelig ble historien fortalt uten Gud. 

Ester 5,1-5 |  Et intelligent plott 
Ester tar på seg dronningskrud for å la seg se av kongen. Dronning Vasjti hadde nektet å la seg vise frem for 

stormennene med kronen på hodet (1,11–12), men Ester bruker både sin skjønnhet og de fine klærne i sin plan 

om å redde folket sitt. På en intelligent måte tar hun de midlene i bruk, som hun har til rådighet for å oppnå 

målet sitt. Haman manipulerte kongen med løgn og bestikkelse (3,8-11); Ester med skjønnhet og mildhet.  

Ester 7,1-10 |  Dramatikk ved spisebordet 
Kongen kan ikke straffe Haman for en lov, som han selv har godkjent (3,12-15). Hans sinne kan skyldes den skam 

han føler, fordi han er blitt lurt og gjort medskyldig i planer mot hans egen dronning. (Prinsipielt hadde Xerxes 

intet problem med folkemordet, men at den søte, vakre dronningen hans var i fare satte nå saken i et annet lys.) 

Hans raseri flammer opp på nytt, da han kommer tilbake fra hagen og misforstår situasjonen: Haman holder på 

å tigge Ester om hjelp og nåde, fordi han forstår han er i fare. Kongen tror dog han holder på å forgripe seg på 

henne og føler seg enda mer ydmyket. Og for dette kan han straffe Haman. Det er historiens ironi at Hamans 

skjebne blir den skjebne, han selv hadde planlagt for Mordekai (5,14; 6,4).  

Ester 8,15-17 |  Døden avverget 
Fienden er drept, og utryddelsen forhindres, men ikke gjennom en kansellering av tidligere lovskrift om 

utryddelse. Å fjerne en slik lov var ikke tillatt i Medo-Persia (se Daniel 6,16). Redningen kommer gjennom en ny 

lov, som gir jødene rett til å forsvare seg. Med den onde Hamans død og Mordekais forfremmelse er den største 

trusselen tilsynelatende vekk.  

Ettertanke 
Troende ser Guds ledelse i plottet i Esters bok. Andre ser bare tilfeldigheter. Hvor ser du Guds fingeravtrykk i 

denne historien? 

Som Ester velger vi ikke situasjonen vår alltid, men vi velger hva vi gjør, når vi er i den? Hvilken situasjon er du i 

nå, og hvordan kan du på en intelligent måte tjene Gud i den? 

Feiringen i provinsene viser oss, at ikke alle i riket var imot jødene. Da loven imot jødene ble innført var byen 

Susa «forferdet» (3,15). Til slutt er det tilmed folk, som erklærer seg som «jøder», selv om de ikke er det (8,17). 

Hva sier dette om hvordan jødene levde blant folkene i dette riket? Hvordan blir vi kristne oppfattet i vår 

provins? Hva kan vi selv gjøre med det?  
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Tekstene 
1 Mos 3,15 

Åp 1,1-8 

Åp 22 

Matt 25,31-46 

Introduksjon til dagens tekster 
Det hele begynte da verden ble skapt og mennesket tok et feil valg. Men allerede da hadde Gud lagt 

en plan for å løse krisen.   

Hele verdenshistorien kan leses gjennom bibelske briller. Så hva er det vi ser som gjør den annerledes 

enn vanlig kulturhistorie?  

Tanken på å leve i endetiden er ukjent for mange. Vitenskapen ser ut til å løse stadig flere av 

menneskehetens problemer. Hvordan kan du forklare historiens slutt på en måte som gir mening for 

andre og ikke får deg til å fremstå som en religiøs fantast? Gjør klimaendringene det lettere å snakke 

med andre om disse temaene? 

Er Guds oppdrag fullført når Jesus kommer? Hvilke deler av Guds oppdrag, hans ønsker for oss, tror 

du vil fortsette på den nye jorden? Er Guds oppdrag fra uendelig til uendelig eller bare fra A til B? 

Guds plan for universet 
Som mennesker vet vi svært lite om hvordan Gud arbeider andre steder enn i vår del av universet. Vi 

vet bare det han har åpenbart for oss. Begrenser vi noen ganger Gud til vår klode og historie og til å 

redde denne verden? Noen av de første ordene til menneskene var et løfte om at ondskapen en dag 

skulle bli utryddet. Og i Johannes' åpenbaring nevnes ondskapens endelikt. Men er Guds historie og 

oppdrag fullført? Hva fantes før denne verden ble skapt, og hva finnes etter at alt er gjenopprettet? Vi 

vet ikke så mye om dette, men Bibelen gir oss noen hint om hvordan Gud er, om hans vesen og 

karakter. Når vi reflekterer over dette, kan det avsløre storheten i den planen Gud har lagt for oss 

mennesker. 

Guds misjon gjennom livet mitt 
Gud har åpenbart for meg hva tiden min skal brukes til mens jeg lever. Guds misjon blir dermed 

nærværende i min hverdag når jeg oppfyller den planen Gud har for oss alle - å formidle Guds 

kjærlighet til alle mennesker og arbeide for å gjenopprette skaperverket etter synden.  

Er det viktig å vite om du lever i jordens siste dager? Hvorfor (ikke)? Hvis du visste at du skulle dø om 

en måned, hvordan ville du levd resten av livet ditt? Ville det vært annerledes enn det livet du lever 

nå? Hvorfor (ikke)?  

Når vi fokuserer på å oppfylle Guds plan for en døende verden og strekker ut hånden til dem som 

trenger det, viser vi at Guds ånd er en del av livet vårt. Vi tar med oss denne kjærligheten inn i 

oppstandelsen, og dermed tar Guds misjon i universet aldri slutt. 



Kommentarer til tekstene 
1 Mos 3,15  |  Løftet  
Det gode og det onde ble her låst fast i en konflikt. Slutten på den åndelige krigen blir et voldelig sammenstøt. 

Ordet «nāgaʿ» kan bety «berøre», men også «slå» og «ramme», som mest sannsynlig er meningen her. Når 

slangen «rammer» menneskets fot, så kan det bety dødelig utgang for mennesket (med gift). Men dødelig blir 

det også for slangen, når «kvinnens ætt» rammer dens hode. Som kristne lesere tolker vi dette som en 

referanse til Jesus. Han er «sæden», eller «ætten» (2011-oversettelsen), og han beseirer ondskapen og gir også 

denne seieren til folket sitt (Gal 3,16; Rom 16,20; 1 Kor 15,56-57).  

 Åp 1,1-8  |  Starten eller slutten? 
«For tiden er nær,» skriver Johannes (vers 3). Hele Åpenbaringens Bok kretser rundt om forventningen om Jesu 

Kristi komme, om dommen over det onde og om gjenopprettelsen av Eden. Det hele formidles med 

formuleringer fra Det gamle testamente. Jesus er Menneskesønnen som «kommer med skyene» (Daniel 7,13) 

for å etablere et evig rike, et rike som allerede er begynt med menigheten, som han gjennom blodet sitt har 

gjort til et «kongerike av prester» (vers 6).  

 Åp 22  |  Aktiv liv i evigheten? 
På Bibelens første sider finnes beskrivelsen av et paradis. På Bibelens siste sider ser vi paradiset igjen. Det er 

kommet tilbake som en ny begynnelse. En elv strømmer igjen fra Gud, slik som i 1 Mos 2,10: «En elv går ut fra 

Eden og vanner hagen.» Livets tre bærer frukt på nytt, og bladene fra treet er «til legedom for folkene». Folkene 

og skaperverket skal altså kureres og helbredes. Guds tjenere skal «tjene ham» og tilmed «herske som konger» 

(som menneskene i begynnelsen, se 1 Mos 1,26-28). 

 Matt 25,21-46 |  Guds misjon gjennom livet mitt 
Enden er nær i alle lignelser og formaninger, som Jesus kommer med i Matt 24-25. Et nærliggende spørsmål for 

leseren er da hva som er viktigst å ha fokus på og prioritere, når enden er nær? I Matt 24,13 advarte Jesus: 

«fordi lovløsheten tar overhånd, skal kjærligheten bli kald hos de fleste.» Nestekjærlighetsbudet er like relevant, 

når det nærmer seg slutten som tidligere. Lovløshet og hardhjertethet er de store farene i trengselstiden, og i 

dommen vil det bli gjort klart hvem som var på hvilken side. Det avgjørende punkt er altså ikke korrekt teologi 

og lære, men livet som ble levd: Hvordan var vi med «de minste»? På basis av dette avgjør Menneskesønnen 

hvem som skal få «herske» i Guds kommende rike. 

Ettertanke 
Bibelen forteller oss at vi fra begynnelsen har vært implisert i en åndelig kamp mellom godt og ondt, at det er 

satt «fiendskap» mellom oss og Satan. Er dette en nyttig filosofi å leve ut fra? Er det meningen med livet? 

Hvordan ser livet ut, når denne kamp en gang er avsluttet?  

Ta med i vurderingen din at beskrivelsene fra Åpenbaringens Bok er symbolske: Hvordan er livet i Guds 

kommende verden mon annerledes enn det liv, som mennesket opprinnelig levde i Guds nærhet? 

Er det noe i ditt nåværende liv, som du ser for deg at du vil miste? Hva vil du mon få i stedet? Hvordan er livet i 

Guds kommende verden annerledes enn det nåværende livet ditt? 

Hvordan ser det ut å «herske som konger» med Kristus i den kommende verden? Hva tror du at denne 

oppgaven går ut på, når synden er borte? 

Hvordan kan vi leve med forventningen om den kommende verden? Hvilken effekt har forventningen på det liv, 

som vi lever nå, i en verden med sykdom og konflikter? Går det an å forberede seg på livet i Guds rike? 

Hvordan? 

 


